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REFERAT - Det Grønne Råd (DGR)  

 

 

 

Dagsorden: 

1. Godkendelse af dagsorden for aktuelt møde 

2. Opfølgning på referat fra sidste møde (onsdag d. 8. marts) 

3. Tilbagemelding til Kongelundssekretariatet v. Nina Tofte Hansen  

4. Grønne Projekter 2023 v. Lene Vinther 

5. Meddelelser og orientering 

6. Evt. 

TEKNIK OG MILJØ 
Natur og Miljø 

Aarhus Kommune 

Naturafdelingen 

Karen Blixens Boulevard 7 

8220 Brabrand 

 

Mobil: 4185 9772 
 

Direkte e-mail: 

jboj@aarhus.dk 

 

Sag: EMN-2023-001261 

Sagsbehandler: 

Jette Bøjesen 

Mødedato: Onsdag den 16. august 2023 

Mødetid: Kl. 14.00 – 16.00  

Mødested: Lokale DS-105, Blixens 

Deltagere: Repræsentanter for foreninger/organisationer: 

• Nina Tofte Hansen, Arternes Aarhus 

• Anders S. Barfod, JCS, Bioscience, Aarhus 

Universitet 

• Søren Højager, SH, Danmarks Naturfred-
ningsforening i Aarhus (DN) 

• Niels Aage Skovbo, Danmarks Sportsfisker-
forbund (DSF) 

• Henning Ettrup, Dansk Ornitologisk For-
ening, Lokalafdelingen Aarhus 

• Ole Bøgh Vinther, Friluftsrådet i Århus Bugt 

• Barbara Dunn, Fællesrådene i Aarhus 

• Christian Johansen, Jagtforeningernes kom-
munale fællesråd 

• Brian Munk Hulgaard, Landboforeningerne  

• Kent Olsen, Naturhistorisk Museum  

• Søren Hald, Skov- og Naturstyrelsen, Søhøj-
landet 

• Lene Vinther Larsen, Teknik og Miljø, Sekre-
tær 

• Jette Bøjesen, referent 
  

Afbud fra: 

• Ralf Maks Jensen, Østjysk Familielandbrug 

• Bent Hviid, Idrætssamvirket Århus 

• Nikolaj Sass Ebsen, Dansk Botanisk For-
ening 

• Søren Wümpelmann Juhl, Dansk Skovfor-
ening 

• Simon Grünfeld, Teknik og Miljø, Formand 
 

Kopi til Suppleanter og hovedforeninger, jf. kontaktdata  
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7. Næste møde og emner hertil (onsdag d. 29. nov. kl. 16-20.30)  

Næstformand Lene Vinther Larsen bød velkommen og indledte mødet med 

at orientere om, at formand Simon Grünfeld desværre ikke havde mulighed 

for at deltage i dagens møde pga. sammenfaldende møder. 

  

Ad. 1.  Godkendelse af dagsorden for aktuelt møde 

Godkendt uden kommentarer. 

 

Ad. 2.  Opfølgning på referat fra sidste møde 

Godkendt uden kommentarer.  

 

Ad. 3.  Tilbagemelding til Kongelundssekretariatet v. Nina Tofte Hansen 

(NTH)   

Forud for mødet havde NTH rundsendt – og fået megen positiv feedback – 

på Det Grønne Råds fælles høringssvar (i form af anbefalinger/råd) til Styre-

gruppen for Kongelunden. 

Der var bred opbakning fra rådets medlemmer til at fremsende den formule-

rede skrivelse pva. Det Grønne Råd. Der var enighed om at indsende hø-

ringssvaret med angivelse af de omfattede institutioner, med én fælles un-

derskrift.  

 

NTH indsender høringssvaret til den digitale høringsportal. 

Indgangsvinklerne til en høringssvar kan være mange, men dette svar om-

handlede udelukkende emner relevante for Det Grønne Råds medlems-

kreds: Natur og biodiversitet. 

Anders Barfod, Aarhus Universitet understregede, at et sådant høringssvar 

med fordel kunne gentages i andre sammenhænge, og at man gerne med-

virker i arbejdet, f.eks. vedr. naturbaserede løsninger. 

 

Ad. 4.  Grønne Projekter 2023 v. Lene Vinther Larsen (LVL) 

Udkast til katalog over Grønne Projekter 2023 var udsendt forud for mødet. 

LVL informerede om, at der samlet set er 1,4 mio. kr. til allokering.  

Der blev givet udtryk for, at indledende kontakt til lodsejere er en god idé 

(eks. vedr. skitse for biodiversitetstiltag), og at Teknik og Miljøs ansatte er en 

stor hjælp og meget engagerede.  

Der blev spurgt til proces for beløbsfastsættelse (og timer/arbejdsløn).  
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LVL fortalte, at der er tale om beløb til ’kvalificering’ – og til anlæg, ikke til ar-

bejdsløn. (Timer og drift er ikke indeholdt). 

Rådets medlemmer nævnte, at det er rart at se, at der i år er tale om nye 

projekter.   

Desuden nævnte rådet, at det også godt med adgang til andre puljer, der 

kan søges løbende. Det er dog vigtigt at være bevidst om, at der skal være 

midler til drift. - Hvis fondsmidler ikke omfatter drift, hjælper det jo ikke at 

søge fondsmidler.   

LVL bekræftede, at der i beskrivelsen af projekterne er givet eksempler geo-

grafiske steder, hvor der laves indsatser, og at tilbageværende midler kan 

bruges til yderligere, lignende projekter og at de enkelte tovholdere er oplyst 

om dette.   

Slutteligt informerede LVL om, at det færdige katalog snarest fremsendes til 

Teknisk Udvalg til orientering.  

Deadline for Grønne Projekter 2024 er den kommende deadline d. 1. no-

vember 2023. Forslag indsendes ved brug af skema, og Lene kan kontaktes 

ift. afklaring og lignende. 

 

Ad. 5.  Meddelelser og orientering  

 

LVL indledte med de nuværende hovedoverskrifter på naturområdet: 

• Natura 2000 handleplan 

• Vandområdeplaner 

• Blågrønne parker (beskyttelse- samt dannelse af drikkevand) 

• Havmiljøopgaver. 

Natura 2000 handleplan: 

Aarhus Kommune skal udarbejde Kommunale naturhandleplaner for de fire 

Natura 2000- områder i kommunen. Både lysåben natur og skove skal be-

skrives i denne periode. Planerne skal være offentliggjort 3. juli 2024, og 

frem mod denne dato kører en proces med politisk stillingtagen til handlepla-

nerne i løbet af foråret 2024. 

 

Vandområdeplaner: 

 

Rådets medlemmer nævnte, at det er positivt at opleve, at Vandrådets for-

slag er blevet inddraget.   

 

Der blev spurgt til, om Aarhus Kommune er ’obs’ på EU’s (forpligtende) 
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direktiv om, at 20% skal naturgenoprettes inden 2030. 

 

LVL oplyste, at Aarhus Kommune er opmærksom på det nationale mål og er 

’godt i gang’ med f.eks. udlægning af arealer i syd. Der skal fra nationalt hold 

komme udmeldinger til kommunerne, men Aarhus Kommune har selv be-

skrevet mål i Et Grønnere Aarhus, som bidrager til emnet.  

 

 

Blågrønne parker: 

LVL fortalte, at netop denne aften var ’Indsatsplan Storaarhus’ på Byrådets 

dagsorden, og at man i Natur og Miljø var spændt på byrådsbehandlingen.  

Desuden er der tildelt midler i budgetforlig 2023 til en ’jordfond’ mhp. ’bytte 

af arealer’ til skovrejsning, og håbet er at puljen tilføres flere midler over tid, 

for at kunne beskytte drikkevandsressourcerne i Aarhus Kommune. AAK har 

en ambition om samlet 8.000 ha skov og 4.000 ha natur i kommunen, - area-

ler, der er med til at beskytte grundvandressourcerne. Beskyttelsen har byrå-

det stort fokus på. Arealer i åbent land skal desuden bidrage til at løse klima-

krisen med f.eks. VE-anlæg. 

Et af Rådets medlemmer nævnte, at udfordringen fremover bliver en mangel 

på arealer f.eks. syd for Aarhus (eks. ifm. svineproduktion).  

LVL bekræftede, at der er problematikker på området, og dialog mellem rele-

vante parter er meget velkommen.  

 

Havmiljøopgaver: 

 

Hér er tale om en aktiv dagsorden, som virksomhederne bruger det ind i ’det 

bæredygtige regnskab’, eks. CO2-fangst ved plantning af ålegræs. 

Niels Aage Skovbo fortalte om deltagelse i kysthjælper-projekter i forskellige 

kommuner. Hvor ålegræs tidligere fandtes ud til 14 meters dybde, findes det 

pt. kun ud til 4-6 meters dybde. Mhp. CO2-reduktion kan der opnås langt 

større besparelse vha. ålegræs end ved skovplantning ser det ud til. – I år er 

der udplantet 15.000 stk. ålegræs, og det virker! 

NTH oplyste, at Arternes Aarhus netop har fået en ålegræs-ambassadør. 

I det østjyske havmiljøsamarbejde er det ambitionen at være ’i den grønne 

førertrøje’. Der planlægges pt. udarbejdet en strategi herfor, og bl.a. med et 

større arrangement primo 2024, med deltagelse af alle kommunernes byråd. 

LVL oplyste, at havplanen angiver at det ikke længere skal være tilladt at 

have bundttrawl i Kaløvig.  
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[RED: Efter mødet er Havplanen blevet sendt i høring, og kommunerne i 

Havsamarbejdet arbejder på et fælles høringssvar, hvor de enkelte kommu-

ners byråd kan tilføje egne, væsentlige emner.] 

 
Ad. 6.  Evt  

 

Fredning af træer i AAK v/Ole Bøgh Vinther 

Ole Bøgh Vinther beskrev problematikken vha. et par eksempler. 

LVL bekræftede, at der i Aarhus Kommune arbejdes på en træpolitik. - I for-

længelse af temaplanen ‘Et Grønnere Aarhus med mere Blåt’ er lanceret 

’Grøn Norm’, Administrationsgrundlag 2023 (aarhus.dk), der arbejder med, 

at man f.eks. kan opnå en høj score ved at bibeholde et eksisterende træ. 

 

Side 3, spalte 2: 

’Grøn Norm har særligt fokus på at bevare eksisterende beplantning. Eksi-

sterende beplantning bidrager til et godt bymiljø fra dag ét i nybyggede by-

område, og sikrer fortsatte levesteder for plante- og dyrearter. Fastholdelse 

af eksisterende beplantning giver derfor flest point. Samlet skal der i hvert lo-

kalplanområde opnås et normtal på minimum 0,6.  

Med Grøn Norm kan vi måle og sikre mængden og kvaliteten af begrønning 

ved lokalplanpligtigt erhvervs- og boligbyggeris ubebyggede arealer. Dette 

for at opnå en højere kvalitet i de ubebyggede arealer ved at sikre variation i 

valg af planter og tilplantninger med vægt på bevaring af eksisterende be-

plantning.’ 

 
Fra Rådets side blev det nævnt, at der skal være fokus på opfølgning/-moni-

torering efterfølgende.  

LVL understregede, at man i Aarhus Kommune har arbejdet med lovhjem-

melen, som fastsætter hvad vi kan. Det er ejerne af områderne, der kan op-

retholde det grønne. 

Fra Rådets side blev det nævnt, hvor vigtige træer er for klimaet i byrummet. 

F.eks. i Guldsmedgade, hvor træer skaber et virkeligt behageligt klima (sam-

menlignet med i sidegaderne).  

Der blev spurgt til Aarhus Kommunes indkøb af træer til byrum, som kan 

være meget kostbare. 

LVL oplyste, at små træer rent vækstmæssigt ret hurtigt indhenter nyplan-

tede større træer, men der kan være steder, hvor store træer er det rigtige 

valg.  

Yderligere information: Politik for bykvalitet og arkitektur 2022 (aarhus.dk).  

https://aarhus.dk/media/hhogtbvr/administrationsgrundlag_groen_norm_070823.pdf
https://aarhus.dk/media/pxdjvlbs/politik-for-bykvalitet-og-arkitektur_aarhus-kommunes-arkitekturpolitik-2022.pdf
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Opdatering af Aarhus Kommunes hjemmeside: 

Der blev gjort opmærksom på manglende opdatering af f.eks. beskrivelser af 

’Grønne udflugtssteder’ (’vandbøfler’, ’pungmejse’, samlet areal (30 ha / 120 

ha), mv.). Vedr. Det Grønne Råds hjemmeside blev mulig opdatering af for-

retningsorden samt referater nævnt. Begge dele tages til efterretning.  

 

Trafikdræbte dyr:   

Et af rådsmedlemmerne ønsker, at trafikdræbte dyr bliver udlagt på foder-

plads, da det nu er blevet lovligt, - Det skal indmeldes til rette myndigheder. 

 

Ad. 7.  Næste møde og emner hertil 

 

LVL fremviste nuværende liste over mødeemner: 

a.  Strategi for etablering af ’Naturpark Aarhus Ådal’ (fra DSF) – næste 

skridt. 

b. Tema om skovgræsning med kvæg i skov - fordele og udfordringer (fra 

    DN). LVL: Kunne være næste besigtigelsestur med Teknisk Udvalg 

c. Mere om biodiversitet ved vejkanter (fra DOF og Friluftsrådet).  

d. Landmanden som naturforvalter, herunder afsætning af naturkød, hånd- 

    tering og opsyn af dyr via professionel landmand, der arbejder sammen 

    med græsningslaug, kommunen og andre. Landmanden tager opsyn og 

    bruger sin faglige viden, så bl.a. dyrevelfærden er i orden.  

    LVL: Kunne måske kombineres med næste besigtigelsestur med Teknisk 

    Udvalg 

e. Oplæg om fremtiden indenfor arealplanlægning v/Anders Barfod, Aarhus 

    Universitet (IPBES Danmark = Klimapanelet for biodiversitet). 

 

Forslag til emner: 

Af andre emner af fælles interesse (- og emner hvor der kan opnås indfly-

delse) blev det foreslået at tilføje følgende til listen: 

• ’Havmiljø’ 

• ’Skovgræsning’ (eks. i Marselisborg-skovene) (se emne b og d 

ovenfor) 

• Arbejde med Planstrategi (nu Kommuneplanrevision) 

• EU-Life (f.eks. ift. Grønne Projekter 2024) 

• Overordnet afrapportering på Et Grønnere Aarhus? 



 

 

22.08.2023 

Side 7 af 7 
• Evt. ’Helårsgræsning’? 

Christian: Pkt. B og D burde opprioriteres? 

LVL oplyste, at listen her er fælles huskeliste over emner, som løbende prio-

riteres. Desuden er der mulighed for at komme med forslag til dagsordenen 

gerne 3 uger før et møde. 


